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Učitelky chemie:  Mgr. Kateřina Brabcová

 Mgr. Pavlína Bernadová

Zájmy:  učení, vycházky do přírody,

 práce na zahradě, četba knih

Filipe, před pár dny jsi získal titul krále mladých chemiků 
pro rok 2023. V rekordní konkurenci téměř 22 000 soutěžících 
 jsi dokázal zvítězit.  Jaký to je pocit? Tušil jsi, že bys mohl vyhrát,  
nebo to pro tebe bylo překvapení? 

To, že jsem vyhrál národní kolo Mladého chemika, je krásný pocit.  
Takový úspěch jsem vůbec nečekal a byl pro mě velkým překvapením. 
Po testu teoretických znalostí jsem se cítil zhruba na desáté místo,  
ale laboratorní úloha byla docela obtížná, takže vyhlídky na lepší  
umístění se mi vzdalovaly. Rozhodně jsem si nemyslel, že bych mohl  
být první. Ostatně nemyslel jsem si to ani u předchozích regionálních  
kol, která jsem také vyhrál. Raději vidím věci střízlivěji, přílišnou  
sebejistotu v povaze nemám.

Vítězství v Mladém chemikovi nebylo tvým jediným letošním úspěchem. Mohl bys nám vyjmenovat všechny soutěže, které jsi  
letos vyhrál? A jakého prvenství si ceníš nejvíc?

Ano, v tomto školním roce jsem se zúčastnil mnoha soutěží a dobře se v nich umístil. Nemá cenu je všechny vyjmenovávat, omezím 
se jen na olympiádu, kterou jsem absolvoval v pěti předmětech: chemie (1. místo krajské kolo), matematika (1. místo krajské kolo), 
zeměpis (1. místo okresní kolo), český jazyk (3. místo krajské kolo) a dějepis (4. místo krajské kolo). Kromě toho se mi dařilo i ve dvou 
soutěžích zaměřených na finanční gramotnost. Nejvíce si ale cením vítězství v Mladém chemikovi, protože se jednalo o národní finále.

Na úspěších žáků mívají obvykle zásadní podíl jejich učitelé. Platí to i v případě vysoce nadaných jedinců, jako jsi ty? 

Platí to bezvýhradně. Většinu toho, co umím, jsem se naučil právě díky svým učitelům. Za to jim patří moje velké poděkování. Na soutěž  
mě připravovaly hned dvě paní učitelky: Kateřina Brabcová a zároveň i Pavlína Bernadová, která učí chemii v naší třídě. Myslím,  
že bez jejich pomoci bych vyhrát nedokázal…
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Chemie bývá často „rodinným“ oborem a předává se z generace na generaci. Našli bychom u vás doma nějakého chemika? 

V naší rodině byste žádného chemika nenašli. Tatínek se na gymnáziu při laboratorní práci nadýchal plynného chloru a celou hodinu  
lapal  po dechu. Bratr si ve školní laboratoři omylem polil ruce trochou kyseliny chlorovodíkové. Laboratorní práce z chemie oba neměli  
rádi. Maminka se chemii také nikdy nevěnovala. Zdá se, že jsem první, koho chemie zaujala.

Co dělá nejlepší mladý chemik České republiky ve volném čase? Je chemie tvým jediným koníčkem, nebo ti zbývá prostor i na jiné 
aktivity?

Asi to zní divně, ale já se rád učím. Není to pro mě povinnost, ale radost z poznávání nových věcí. Nejvíc mě baví chemie, matematika,  
zeměpis a přírodopis. Často také chodím do přírody, kterou se zaujetím pozoruji. Líbí se mi ten tichý cvrkot života všude kolem. Někdy  
také s chutí pomáhám rodičům na zahradě. Chemie je sice mým velkým koníčkem, ale i tak mi zbývá dost času na jiné činnosti.

Po prázdninách se staneš studentem gymnázia. Přemýšlel jsi už o tom, kam tvé kroky povedou po maturitě? V kapse tě hřeje 
příslib stipendia na Fakultě chemicko-technologické Univerzity Pardubice…

Jsem rád, že budu moci studovat na gymnáziu. Příslib stipendia mě těší, na fakultě se mi moc líbilo, ale kam povedou mé kroky  
po maturitě, to zatím nevím. Zajímá mě hodně studijních oborů, a pro jaký se rozhodnu, to se teprve ukáže. Každopádně o chemii budu 
určitě uvažovat…

Jak už bylo řečeno, zúčastnil ses celé řady jiných soutěží. V čem je podle tebe celostátní finále Mladého chemika odlišné?

Soutěžní úlohy celostátního finále byly srovnatelně náročné s úlohami v olympiádách, ale ceny mnohem hodnotnější. Notebook,  
chytré hodinky nebo mobilní telefon se jinde vyhrát nedají. Mladý chemik je také jediná soutěž, která má bohatý doprovodný  
program.  Nejvíc mě zaujaly ukázky chemických pokusů, ale i bublinová show byla skvělá. Celkově je vidět, že organizátoři mají všechno 
výborně připravené a na soutěži si dávají záležet. Vyvrcholením finálového dne je pak slavnostní vyhlášení výsledků a předání cen.  
To má tak silnou atmosféru, že mi ještě teď běhá mráz po zádech. Chtěl bych všem moc poděkovat za nádherný zážitek. 

Děkujeme Filipu Poislovi za rozhovor a přejeme mu mnoho dalších studijních i osobních úspěchů!

Partneři


